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Nieprzebrane tłumy na pikniku lotniczym
 Tysiące wawerczyków zainteresował Piknik Lotniczy zorganizowany 25 maja na błoniach przy Romantyczne j Plaży. 

Gości fascynowały możliwości pilotowania na symulatorach, rzuty do celu modelami samolotów, przejażdżki rowerem 
Lilienthala. Nie udało się zrealizować, ze względu na zbyt silny wiatr, podniebnej podróży balonem, chociaż miał unosić 
się tylko na uwięzi.                        »2-3

Warto też przeczytać
Okrągły Stół w Wawrze
Uczniowie wawerskich szkół wzięli udział w tzw. de-

bacie oksfordzkiej, dyskutując z oka-
zji 30. rocznicy obrad Okrągłego Stołu 
czy warto, czy nie warto angażować 
się w działalność społeczną.         »4

Dobro podaj dalej
Wręczenie certyfi katów ambasadorów 
społecznej akcji „Podaj dalej” to nada-
nie nowego impulsu inicjatywie propa-
gującej bezinteresowną wzajemną po-
moc ludziom jej potrzebującym.     »9

Ponadto w numerze:
 MPWiK zachęca mieszkańców do podłączanie się do sieci »3
 O tym, jak ukonstytuowały się wawerskie Rady Osiedli   »4
  Jak bawiono się na piknikach w osiedlu Las i w SP nr 138 »9
  Relacja z uroczystości 30-lecia nadania SP nr 109 
imienia Batalionów Chłopskich           »11

  Na czym polega metoda waldorfska w procesie nauczania »11
  Z jakimi problemami można się zwrócić do Punktu 
Informacyjno-Konsultacyjnego           »12
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Wybory – duża
frekwencja

 Podczas wyborów do Par-
lamentu Europejskiego Wawer 
uplasował się na siódmym miej-
scu pod względem frekwencji 
w Warszawie. Do urn poszło 
u nas 63,95 proc. uprawnio-

nych. Na KW Koalicja Europejska oddano u nas 47,16 
proc. głosów, na KW PiS 32,67 proc.   »2-3

Majówka 
u Fertnera

 „Bal u Antosia” – impre-
za, którą zorganizowano na 
dawnej posesji przedwo-
jennego aktora Antoniego 
Fertnera i w kulturotece w Radości zgromadziła osoby, które 
są zainteresowane odrestaurowaniem zabytkowej willi „Pod 
kogutkiem”. Na zdjęciu – gość specjalny Ignacy Gogolewski 
witany przez dyrektor WCK Barbarę Karniewską.            »10

Trafi enie modelem samolotu w otwór obręczy nie było proste, udawało się nielicznym
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KURIER REKREACYJNY 
| ZBYT SILNY WIATR NIE POZWOLIŁ 
NA WZNIESIENIE SIĘ BALONU

Tysiące mieszkańców 
na pikniku lotniczym

 Jedni, całymi rodzinami, ciągnęli w kierunku Romantycznej 
Plaży pieszo. Drudzy – na rowerach. Jeszcze inni samochodami. To 
mieszkańcy 25 maja zainteresowani piknikiem lotniczym na łąkach przy 
ul. Rychnowskiej. W ciągu kilku godzin przez teren pikniku przewinęło 
się kilka tysięcy osób. 

 KURIER OBYWATELSKI | FREKWENCJA WYŻSZA NIŻ POPRZEDNIO

Wybory do Europarlamentu 
– jak głosował Wawer

 Wawerczycy 26 maja oddawali głosy na kandydatów do Parlamentu 
Europejskiego w 34 komisjach obwodowych. Do urn w naszej dzielnicy poszło 
36 983 mieszkańców, co oznacza, że frekwencja wyborcza na naszym terenie 
wyniosła 63,95 proc. To siódmy wynik w Warszawie.

Ul. Romantyczna i ul. Rychnowska zakor-
kowały się wkrótce po rozpoczęciu imprezy, 
ponieważ na parkingu zabrakło wolnych miejsc. 
Na wjazd trzeba było czekać kilka, kilkanaście 

minut w najlepszym przypadku, chociaż harcerze 
ze 147 WDH „Błękitni” i służba porządkowa 
kierowały ruchem bardzo sprawnie. Nikt nie 
spodziewał się tylu gości. Zastępca burmistrza 

Leszek Baraniewski także, więc 
przepraszał uczestników za zaist-
niałe niedogodności.

Atrakcji było co niemiara. – 
To niecodzienna możliwość unie-
sienia się w powietrze balonem, 
dlatego tu jesteśmy – powiedzieli 
nam stojący w długiej kolejce 
w oczekiwaniu na lot mieszkańcy 
Radości, Agnieszka i Jan Kwiet-
niewscy z dwoma synami. Nie-
stety, pogoda nie pozwoliła im 
i wielu innym unieść się w powie-
trze – wiatr był za silny, wszelkie 
próby podejmowane przez obsłu-
gę nie przyniosły rezultatu.

Namiastką lotu była możliwość wejścia do 
kosza balonowego i uruchomienie dysz, z których 

To dobry wynik frekwencyjny zważywszy 
na to, że w kraju wyniosła ona 45,68 proc., 
a w stolicy 60,37 proc. W Warszawie do urn 
poszły 838 482 osoby. Największą frekwencję 
wyborczą odnotowano w Wilanowie – 70,06 
proc., na Ursynowie – 69,64 proc., na Żolibo-
rzu – 67,29 proc. i na Bemowie – 64,95 proc., 
a najniższą na Pradze Północ – 52,21 proc. i na 
Targówku – 57,61 proc.

W Wawrze na Komitet Wyborczy Koalicji 
Europejskiej, w skład której weszły PO, PSL, 
SLD, Nowoczesna, Zieloni, głosowało 47,16 
proc. biorących udział w głosowaniu (17 440 
osób), na KW PiS – 32,67 proc. (12 083 osoby), 
na KW Wiosna Roberta Biedronia 8,73 proc. 
(3227 osób), na KW Konfederacja KORWiN, 
Braun, Liroy, Narodowcy – 4,82 proc, (1783 
osoby), na KW Kukiz’15 – 3,59 proc. (1327 
osób), na KW Polska Fair Play Bezpartyjni 
Gwiazdowski – 1,70 proc. (630 osób), na KW 
Lewica Razem (Partia Razem, Unia Pracy, RSS) 
– 1,33 proc. (493 osoby). 

W Warszawie Koalicja Europejska uzyskała 
50,04 proc. głosów, PiS 27,84 proc. Wiosna 
10,7 proc. Konfederacja 4,44 proc. Kukiz”15 
3,24 proc. Lewica Razem 1,9 proc. Polska Fair 
Play 1,75 proc.

Lokal wyborczy w Szkole Podstawowej nr 76 
przy ul. Poezji w Falenicy FOT. AM

Szybowiec Foka to autentyczny eksponat

Rower Lilienthala służył do odbycia rodzinnych przejażdżek

Balon, który miał zabierać chętnych w podróż na uwięzi 
ciągle był utrzymywany w pogotowiu, ale wiatr był 
wciąż zbyt silny
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Nie brakowało chętnych do przejecha-
nia się po murawie rowerem Lilienthala. 
Było stanowisko rzutów modelami sa-
molotów tak, aby przeleciały przez usta-
wioną kilka metrów dalej obręcz. Zadanie 
tylko pozornie było łatwe.

Duże zainteresowanie wzbudzał szy-
bowiec Foka. Niektórzy żałowali, że nie 
mogli usiąść za jego sterami, ale praw-
dopodobnie nie wytrzymałby obciążenia. 
Robiono sobie pamiątkowe zdjęcia z by-
najmniej nie lotniczą armatą. 

Zainteresowanie atrakcjami było tak 
duże, że do każdej z nich trzeba było 
swoje odstać, korzystając z ładnej, cho-
ciaż wietrznej pogody. Podobnie było 
w przypadku stoisk z lodami, napojami, 
potrawami z grilla, wędzonkami i wy-
robami z rejonu Puszczy Białowieskiej. A kto 
pomyślnie przeszedł piknikowy szlak, mógł sko-
rzystać z uroków wypoczynku i opalania się na 
Romantycznej Plaży, na własne oczy zobaczyć 
jak wysoki w tym czasie był poziom Wisły i to 
przed kulminacyjną falą, która miała się pojawić 
na początku następnego tygodnia i się pojawiła, 
wdzierając się niszczycielsko na plażę. 

 Najwyższa frekwencja w Wawrze była 
w komisjach obwodowych 508 przy ul. 
Lucerny – 71,31 proc., 523 przy ul. Wilgi 
– 70,64 proc., 513 przy ul. Przygodnej – 
70,35 proc., najniższa (nie licząc komisji 
w placówkach szpitalnych) w komisji 503 
przy ul. Króla Maciusia – 54,76 proc., 501 
na terenie „Syrenki” – 57,52 proc., 529 przy 
ul. Poezji (SP nr 76) – 58,69 proc. i 502 przy 
J. Strusia – 58,82 proc.

KURIER INWESTYCYJNY | POCZĄTEK SPOTKAŃ – W OSIEDLU LAS 

MPWiK zachęca, informuje i doradza
 Miejskie Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji wraz z Urzędem Dzielnicy 

zaprosiło mieszkańców na konsultacje dotyczące możliwości podłączenia posesji 
do budowanych sieci wodociągowych i kanalizacyjnych. Spotkanie z pracownikami 
MPWiK odbyło się 26 maja podczas Święta Osiedla Las.

W punkcie informacyjnym MPWiK można 
było porozmawiać o poszczególnych etapach 
budowy przyłącza wodociągowego i kanaliza-
cyjnego oraz dowiedzieć się, jakie dokumenty 
należy złożyć. Pracownicy MPWiK pomagali 
również w wypełnieniu druków niezbędnych 
do procesu podłączania budynków do miejskiej 
sieci wod-kan.

W dniach 29-30 maja br. pracownicy MPWiK 
odwiedzili mieszkańców zachodniej strony ul. 
Wał Miedzeszyński (na odcinku od skrzyżowania 
z uli cą Trakt Lubelski do granicy planowanej 

Południowej Obwodnicy Warszawy), zachęcając 
ich do podłączenia posesji do miejskiej sieci 
wodociągowej. Właściciele nieruchomości otrzy-
mali do podpisania deklaracje chęci przyłączenia 
posesji do infrastruktury MPWiK najpóźniej do 
końca 2019 r. Podobne spotkania zaplanowano po 
drugiej stronie Wału Miedzeszyńskiego.

Trzeba wiedzieć, że osoby, które w tym okre-
sie nie zdecydują się na podłączenie do sieci 
wodociągowej MPWiK i nie wykonają przyłączy, 
nie będą miały takiej możliwości przez kolejnych 
8 lat tj. przez cały okres obowiązywania gwaran-
cji na nawierzchnię nowo wybudowanej drogi.

 Szczegółowe informacje dotyczące proce-
dury budowy przyłącza wodociągowego są do-
stępne na stronie www.mpwik.com.pl w zakładce 
Budowa lub przebudowa przyłączy. 

Zainteresowani podłączeniem nieruchomości 
do miejskiego systemu dystrybucji wody mogą 
się zwrócić z pytaniami do Działu Obsługi Klien-
ta MPWiK, tel. (22) 445 50 00, e-mail: dok@
mpwik.com.pl lub osobiście przy pl. Starynkie-
wicza 5 i ul. Zaruskiego 4 www.mpwik.com.pl/
view/kontakt.

Piknik zgromadził tłumy miłośników lotnictwa Wielu korzystało z pięknej pogody wypoczywając na Romantycznej Plaży 

Ćwiczenia na urządzeniu żyroskopowym, jakie wykonują trenujący 
kosmonauci i piloci, dawały niesamowite przeżyciapod ciśnieniem wydostawały się płomienie ogrze-

wające powietrze i umożliwiające sterowanie 
balonem. 

Oblegany był namiot, w którym usytuowano 
symulatory lotnicze. Skorzystały z tego dzie-
ci, ale także dorośli. Wiele emocji wzbudza-
ły ćwiczenia na urządzeniu żyroskopowym, 
w którym umieszczano śmiałka i wprawiano 
go w nieprzewidywalnie zmienny ruch wzdłuż 
różnych osi.

Z możliwości obejrzenia pikniku i Roman-
tycznej Plaży, o której wie już niemal cała War-
szawa, skorzystał poseł PO Andrzej Halicki, 
który wcześniej gościł na Święcie Saskiej Kępy. 
W Wawrze był pod wrażeniem tej niedzielnej 
imprezy. Honory gospodarza pełnił burmistrz 
Norbert Szczepański.

am

Można było uruchomić dysze do napełniania powłoki balonu
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KURIER SAMORZĄDOWY | WŁADZE, SIEDZIBY, KONTAKTY

Rady Osiedli ukonstytuowały się 

KURIER MŁODZIEŻOWY | OKRĄGŁY STÓŁ – DEBATA W STYLU OKSFORDZKIM

Warto czy nie warto 
angażować się społecznie? Warto!

 23 maja w WCK odbyła się debata w stylu oksfordzkim, w której wzięła udział młodzież 
z wawerskich szkół. Rozważano czy angażować się, czy nie w działalność społeczną.

KURIER EKOLOGICZNY 
| PRZYBĘDZIE OK. 300 DRZEW

Zazieleniamy się
Zielony Wawer będzie jeszcze zieleńszy. Konty-

nuowana jest rozpoczęta wcześniej akcja sadzenia 
głównie drzew, ale i krzewów. W tym roku przybędzie 
ich około 300. 

Sosny pospolite przewidziano dla ul. VI Poprzecz-
nej, klony pospolite przy ul. Mydlarskiej. Na terenie 
Zespołu Przedszkolno-Żłobkowego będzie posadzo-
nych 10 drzew, w tym dąb szypułkowy oraz kaszta-
nowce oraz 60 krzewów takich jak lilaki, czyli bzy. 
Przy ul. Hajnowskiej pojawi się robinia (akacja), na 
terenie miejsca pamięci przy ul. 27 Grudnia lipa po-
spolita, podobnie jak przy ul. Wyszatyckiej, a przy ul. 
Sobierajskiej brzozy brodawkowate.

MIEJSCA TEGOROCZNYCH NASADZEŃ: 
VI Poprzeczna, Mydlarska, Zespół Przedszkolno-
-Żłobkowy przy Trakcie Lubelskim, parking przy 
Naddnieprzańskiej, Jagienki, Skalnicowa, Haj-
nowska, Lucerny/Mrówcza, miejsce pamięci przy 
27 Grudnia, Ukośna, Starego Doktora, Wojtyszki, 
Szafi rowa, Ochocza, Tyszowiecka, Wyszatycka, 
Leśniczówka, Sobierajska. 

Debata taka jest formą dyskusji, podczas której dwie 
strony rozmawiają na kontrowersyjny temat przy udziale 
publiczności i ekspertów, a jej przebiegiem rządzą ściśle 
określone zasady.

Przyczynkiem do zorganizowania tej dyskusji była 
rocznica 30-lecia obrad Okrągłego Stołu. Na pomysł uho-
norowania jej w taki właśnie sposób wpadła wawerska 
radna Agnieszka Wójcik. 

W debacie wzięli udział świadkowie i uczestnicy 
tamtych wydarzeń: opozycjonista, poseł Henryk Wu-
jec, senator Andrzej Wielowieyski, konstytucjonalista 
Ryszard Piotrowski i poseł Zbigniew Janas, którzy 

pełnili rolę ekspertów. Zanim uczestnicy usiedli do 
dyskusji, młodzież przygotowywała się do niej pod 
kierunkiem nauczycieli. Odbyły się m.in. warsztaty 
uczące tej charakterystycznej formuły rozmowy, które 
przeprowadziła fundacja teK. Nad całością przygotowań 
czuwał zespół złożony z pracowników Urzędu Dzielnicy 
oraz Wawerskiego Centrum Kultury, wspierany przez 
pomysłodawczynię przedsięwzięcia, dyrektorów szkół 
i nauczycieli. Proces przygotowawczy, a także samą 
debatę dokumentowali w formie fi lmowej członkowie 
Szkolnego Koła Dziennikarskiego ze SP nr 218. 

Młodzież niezwykle żywo zaangażowała się w naukę, 
czego efekty poznaliśmy w dniu debaty. Choć debatujący 
skupili się głównie na wolontariacie, to trzeba przyznać, 
że używali mocnych argumentów odnosząc się nierzad-
ko do świata cyfrowego jak i wydarzeń sprzed 30 lat. 
Umiejętnie odpowiadali też na pytania publiczności.

Słowa uznania dla dyskutujących zespołów padły 
z ust ekspertów, a każde wystąpienie stron nagradzane 
było oklaskami widowni. Istotnym jest, że młodzież 
do ostatniej chwili nie wiedziała, kto po jakiej stronie 
zasiądzie. O tym zadecydowało losowanie. Trzeba było 
więc być przygotowanym zarówno na obronę tezy, jak 
i antytezy. Dyskusji z uwagą przysłuchiwali się: bur-
mistrz Dzielnicy Norbert Szczepański i radni.

W debacie w stylu oksfordzkim nie ma wygranych 
ani przegranych, co podkreślili zaproszeni eksperci. 
Zdaniem dyrektor WCK Barbary Karniewskiej, więcej 
osób opowiedziało się za potrzebą społecznego anga-
żowania. Na pewno była to zarówno lekcja historii, ale 
też kultury dyskusji.

Warto wspomnieć, że WCK organizuje debaty w sty-
lu oksfordzkim przy realizacji różnych projektów. Jak 
pokazała rzeczywistość, debata majowa była strzałem 
w dziesiątkę, o czym świadczył fakt, że młodzież dys-
kutowała ze sobą jeszcze długo po jej zakończeniu 
i opuszczeniu sali. 

Jarosław Rosiński 

Wyłonione w kwietniu Rady Osiedli wybrały przewodni-
czących i ich zastępców. Oto jak się ukonstytuowały:
Rada Osiedla Aleksandrów 

Siedziba ul. Samorządowa 10, przewodniczący Karol 
Skwit, tel. 604 414 662, mail: roa@aleksandrow.waw.pl, 
wiceprzewodnicząca Joanna Harasiewicz. 

Rada Osiedla Anin
Siedziba ul. V Poprzeczna 13, przewodniczący Lech 
Pajchel, tel. 602 254 350, mail: lechpajchel@wp.pl, 
wiceprzewodniczący: Michał Kożuchowski i Agnieszka 
Skowrońska. 

Rada Osiedla Falenica
Siedziba Szkoła Podstawowa nr 124, ul. Barto-
szycka 45/47, przewodniczący Bartosz Mróz, tel. 
790 004 774, mail: rada.falenica@gmail.com, wice-
przewodniczący Rady Osiedla: Marcin Pabian i Anna 
Starosz-Garbarska. 

Rada Osiedla Las
Siedziba Leśne Miejsce Aktywności Lokalnej, ul. H. 
Łasaka 44, przewodniczący Julian Podpora, wiceprzewod-
niczący: Paweł Łasak i Andrzej Pawłowski.

Rada Osiedla Marysin Południowy
Przewodniczący Edward Kalwarczyk, tel. 693 480 766, 
wiceprzewodniczący Grzegorz Feliksiak.

Marysin Południowy
Mieszkańcy nie wybrali rady na tę kadencję.

Rada Osiedla Miedzeszyn
Siedziba ul. Agrestowa 1, Wypożyczalnia nr 82, przewod-

niczący Henryk Rakoczy, tel. 604 434 726, mail: rakoczy.
henryk@interia.pl, wiceprzewodniczący: Jan Kowalczyk 
i Piotr Bojanowicz.

Rada Osiedla Międzylesie
Siedziba ul. Żegańska 1a, Wawerskie Centrum Kultu-
ry, przewodniczący Tadeusz Jaroszewski, wiceprzewod-
nicząca Małgorzata Albińska-Frank.

Rada Osiedla Nadwiśle
Przewodniczący Juliusz Wasilewski, tel. 505 471 338; 
mail: juliusz_wasilewski@poczta.onet.pl, wiceprzewod-
niczące: Dorota Hirna-Wróbel i Dorota Janiak.

Rada Osiedla Radość
Siedziba ul. Wilgi 19, SP nr 140, Beata Komarnicka, 
mail: nasza.radosc@interia.pl, wiceprzewodniczący: An-
drzej Szymański i Jerzy Mielczarski.

Rada Osiedla Sadul
Siedziba ul. Lucerny 110, przewodniczący Bernard 
Wojciechowski, tel. 510 043 497, mail: konwent@
konwentwawer.pl, wiceprzewodniczący: Patryk 
Kruszewski i Grażyna Sasin-Chajęcka.

Rada Osiedla Wawer
Siedziba ul. Błękitna 32, Wypożyczalnia nr 26, przewod-
niczący: Zdzisław Gójski, mail: zdzislawgojski@interia.
pl, wiceprzewodnicząca Joanna Strzelczyk.

Rada Osiedla Żerzeń
Siedziba ul. Przygodna 2, Szkoła Podstawowa nr 109, 
przewodnicząca Anna Rafalska, tel. 600 418 828, mail: an-
na1rafalska@gmail.com, wiceprzewodniczący Wiktor 
Sierociński.

W informacji o wynikach wyborów do Rad Osiedli po-
daliśmy ich składy oraz uzyskane głosy. W wykazie tym 
zabrakło Radości. Uzupełniamy więc ten brak, przepra-
szając za to pominięcie zainteresowanych.
Radość: Beata Komarnicka(127 głosów), Andrzej Szy-
mański (118), Adam Rutkowski (109), Łukasz Jeziorski 
(100), Jerzy Mielczarski (97), Grażyna Ruszczyk (97), 
Wiesław Konieczny (80), Andrzej Tomczak (68), Andrzej 
Dubrawski (64).

Debata oksfordzka – eksperci, uczestnicy, publiczność
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Rada Dzielnicy podziękowała przewodniczącym Rad 
Osiedli pracującym w poprzedniej kadencji FOT. AM
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KURIER REKREACYJNY | MAJOWE PIKNIKI W OSIEDLU LAS I SP NR 138

Spotkania ze światowymi akcentami
 Tłumy mieszkańców osiedli Las i Międzylesie przewinęły się przez tereny, 

na których zorganizowano pierwsze lokalne majowe pikniki. Ze względu na 
czas, w jakim miały miejsce, w Lesie wyeksponowano wśród atrakcji akcenty 
europejskie, a w Międzylesiu – międzynarodowe.

 KURIER SPOŁECZNY | DZIAŁANIE W RAMACH INICJATYWY LOKALNEJ 

Życzliwi dobro podają dalej
 Dwa lata temu Sławomir Augustyniak rzucił hasło „Podaj dalej”. Na pierwszy 

rzut oka nie dające odpowiedzi na pytanie o co chodzi. A chodziło o to, żeby jeśli 
ktoś doświadczył pomocy od jednej osoby, odpłacił to pomagając komuś innemu. 

Organizatorzy Święta Osiedla i Sportowej Nie-
dzieli w Lesie, Rada Osiedla, Klub Sportowy LAS 
oraz Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 9, apelowali 
do mieszkańców, aby ze względu na położenie 
terenu rekreacyjno-sportowego przy ul. H. Łasaka 
pozostawili samochody w domu. I mieli rację, 
zmotoryzowani, którzy tego apelu nie posłuchali, 
nie mieli gdzie zaparkować. A i na terenie pikniku 
było bardzo ciasno, bo stoisk dużo, gości też. 

Na estradzie prezentowały się zespoły i soliści, 
w tym tzw. młode Leśne Ludki. Oblegane były kra-
my gastronomiczne z darmowymi (to już tradycja) 
zupami, a także kiełbaskami, kaszanką. Gdzie tylko 
się dało, usytuowano stoiska narodowe, w których 
można było spróbować specjałów charakterystycz-
nych dla danego europejskiego kraju. Na boisku 
dzieci rozgrywały mecze piłkarskie, obok odbywały 
się biegi. Dorośli i dzieci opanowały mega piłka-
rzyki – pneumatyczne boisko, na którym zawodnicy 
trzymając się poprzeczek starali się nogami kopnąć 
piłkę do bramki. Łatwo nie było. 

Okazję do spotkania z mieszkańcami wykorzy-
stało MPWiK, udzielając rad w sprawie budowy 
przyłączy wodociągowych i kanalizacyjnych. 

Szkoła Podstawowa nr 138 w Międzylesiu zor-
ganizowała piknik pod hasłem „Bądźmy razem”, 
propagując kraje różniące się geografi cznie, poli-
tycznie i kulturowo. Zorganizowano więc stoiska 

dotyczące Polski, Japonii, Turcji, Indii i Nepalu. 
I oczywiście i ten piknik nie mógł się obyć bez 
dmuchańców, rozgrywek sportowych, konkursów. 
Dużym zainteresowaniem cieszyły się fruwające 
piłeczki, przysmaki z danego kraju, ozdoby. 

am

Teraz popularyzacja tego hasła i życzliwych 
ludzkich postaw nabrała przyspieszenia. Akcja 
uzyskała aktywnych propagatorów – ambasa-
dorów. 

W Wawerskim Centrum Kultury w obecno-
ści burmistrzów Norberta Szczepańskiego i Jacka 
Wiśnickiego ambasadorskie nominacje wręczono 
grupie kilkudziesięciu osób. Są wśród nich nauczy-
ciele wraz z uczniami, np. ze Szkoły Podstawowej 
nr 124 i i prywatnej 105, Młodzieżowego Ośrodka 
Socjoterapii, pracownicy wawerskich wypożyczalni 

książek, Wawerskiego Centrum Kultury, Urzędu 
Dzielnicy, przedszkoli, słuchaczka Wawerskiego 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku, a także manager 
Ferio Wawer.

Na czym polega akcja „Podaj dalej”, najprościej 
ilustrował zaprezentowany podczas spotkania fi lm 
rysunkowy, na którym mężczyzna pomaga kobiecie 
umieścić walizkę na półce w pociągu, a ona, w myśl 
tego hasła, pomaga popchnąć komuś samochód 
ze zbyt słabym akumulatorem. Można się domy-
ślić, że ten kierowca pomoże innej osobie będącej 

w potrzebie i w ten sposób owo podawanie zatoczy 
szersze kręgi.

Działania Sławomira Augustyniaka i Andrzeja 
Tomaszczyka oraz wpierających ich osób spotka-
ły się z życzliwą oceną Zarządu Dzielnicy oraz 
działających w Wawrze organizacji społecznych 
i nabierają żywszego tempa od czasu, gdy stały się 
inicjatywą lokalną.

„Kurier Wawerski”, który już wcześniej przed-
stawiał ideę akcji „Podaj dalej”, dołącza do grona 
ambasadorów.

am

Grono mianowanych ambasadorów akcji

Teren Miejsca Aktywności Lokalnej w osiedlu Las dosłow-
nie pękał w szwach podczas majowego pikniku

Przed mieszkańcami Lasu wystąpił m.in. zespół, tzw. młode  
Leśne Ludki

Wirujące w powietrzu piłeczki to jedna z atrakcji festynu 
rodzinnego w SP nr 138 w Międzylesiu

FOT. AM

FOT. AM

FOT. AM

FOT. AM
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 KURIER KULTURALNY | PROJEKT BUDŻETU PARTYCYPACYJNEGO 2019 R.

Antoniego Fertnera przypomnienie
 Program ustalony, teren uprzątnięty, goście zaproszeni, a tu, w niedzielę 

19 maja, z rana zaczyna padać deszcz. Andrzej Rukowicz podejmuje decyzję: 
odwołujemy imprezę „Bal u Antosia”, przygotowywaną od wielu miesięcy. 
Barbara Karniewska, dyrektor WCK, które było współorganizatorem, nie była tak 
pesymistyczna, wierzyła w poprawę pogody, przynajmniej do godz. 17.

Decyzja o odwołaniu „Balu” została, 
ryzyk – fi zyk, cofnięta. Tuż przed rozpoczę-
ciem imprezy zjawiają się goście, w wśród 
nich aktorzy Ignacy Gogolewski i rado-
ścianin Andrzej Fedorowicz, członkowie 
Teatru Falenica z reżyserem Szczepanem 
Szczykno, wnuk Mieczysława Fogga i syn 
Edwarda Dziewońskiego. Wszystkich wita 
właściciel willi „Pod kogutkiem” Tomasz 
Gapiński i przekazuje pałeczkę Andrzejowi 
Rukowiczowi, inicjatorowi spotkania na 
dawnej posesji przedwojennego aktora 
Antoniego Fertnera, a sam staje za grillem.

 A Andrzej Rukowicz po raz kolej-
ny zwraca społeczną uwagę na to, że ten 
zabytkowy obiekt, wpisany na konser-
watorską listę, niszczeje, chociaż obecny 
właściciel zabezpiecza go na ile może, 
zleca ekspertyzy budowlane i chce, aby 
uratowana willa Fertnera w jakimś stopniu 
służyła mieszkańcom.

Przed laty młody aktor Ignacy Gogo-
lewski każdego dnia dwukrotnie pokony-
wał trasę z Otwocka, gdzie początkowo 
mieszkał, do Warszawy przejeżdżając 
pociągiem koło tej willi. Gdy Andrzej Ru-
kowicz „wypomniał” mistrzowi pamiętną 
rolę w „Dziadach” i to, jak wykonywał na 
scenie Wielką Improwizację, skłonił aktora 
do wspomnień. – Miałem wtedy zaledwie 
24 lata – przyznał pan Ignacy – a pamię-
tam, że Gustaw Holoubek wygłaszał ją po 
raz pierwszy w wieku 44 lat. I przypomniał 
fragment tego monologu, dowodząc, że 

mimo upływu lat pamięć go nie zawodzi. Aktor, 
patrząc na opłakany stan willi „Pod kogutkiem”, 
wyraził nadzieję, że ten zabytek odzyska dawny 
blask, a słowa te kierował pod adresem władz, które 
reprezentował zastępca burmistrza Jacek Wiśnicki. 

Andrzej Fedorowicz na swój sposób zinterpretował 
wiersz K.I. Gałczyńskiego „Strasna zaba”, wymagający 
seplenienia. Ze starego patefonu na korbkę popłynęły 
piosenki przedwojennego aktora Tadeusza Faliszew-
skiego. Aktorzy Teatru Falenica Zofi a Bałdyga, Urszula 
Grzemska i Marek Szulkowski czytali fragmenty wspo-
mnień Antoniego Fertnera, w których przywoływał 
czasy dzieciństwa, początki niemych fi lmów w Polsce 
i w Rosji, w tym serie z imieniem Antoś w tytule 
fi lmów po polsku i Antosza – po rosyjsku. Zbigniew 
Rogowski śpiewał dawne przeboje, w tym dotyczące 
miejscowości leżących wzdłuż linii otwockiej. 

I gdy ta część imprezy dobiegła końca, spełniła 
się przepowiednia Barbary Karniewskiej, że do 17 
nie będzie padało. Na szczęście dalsza część spotka-
nia odbyła się kilkaset metrów dalej – w kulturotece 
przy ul. Powojowej, gdzie urządzono wystawę fo-
tografi czną poświęconą Fertnerowi i gdzie fi lmo-
znawca Andrzej Bukowiecki przybliżył sylwetkę 
Antoniego Fertnera. Na koniec odbyła się projekcja 
fi lmu z udziałem tego aktora pt. „Zapomniana melo-
dia” i koncert pt. „Piosenka zapachnie jak bzy” w wy-
konaniu Żanety Sławińskiej-Zdunik z zespołem.

Andrzej Murat

 KURIER SPOŁECZNY | NIEOCENIONA POMOC

Kwiatki dla mam, zabawki dla dzieci
 Ponad 1000 kwiatków i 600 zabawek zgromadziła wawerska lokalna akcja 

„SOS Mieszkańcy Wawra rodzicom z CZD”. Przekazane zostały do trzech placówek: 
Centrum Zdrowia Dziecka, szpitala przy ul. Niekłańskiej i w Otwocku.

Kwiaty zostały wykonane przez osoby indywidu-
alne z całej Polski oraz szkolne kluby wolontariackie, 
rodziców przedszkolaków, grupy młodzieżowe, se-
niorów. W Wawrze akcja „Cała Polska Szyje Kwiat-
ki” przeprowadzona była w szkołach, przedszkolach, 
Wawerskim Centrum Kultury. Podobnie było ze 
zbiórką zabawek. Kwiatki zostały wręczone mamom 
chorych dzieci w Dniu Matki. A wszystkie chore 
dzieci przebywające w CZD dostały zabawki, w tym 
wiele pluszaków, z okazji Dnia Dziecka.

„SOS Mieszkańcy Wawra rodzicom CZD” istnieje 
już trzy lata, w tym czasie przeprowadzając wiele 
akcji, np. zakup łóżek dla rodziców, aby mogli prze-
bywać z chorym dzieckiem jak najwięcej, przygoto-
wując dla nich świąteczny posiłek, aby było bardziej 
domowo, pamiętając o tłustym czwartku, o Mikołaj-
kach, Dniach Dziecka. Zapraszam wszystkich wa-
werczyków do włączenia się do naszej lokalnej akcji. 

Anna Ojer, radna Wawra 
oraz założycielka grupy SOS

Przygotowywanie darów przez grupę pań zaangażowa-
nych w akcję „SOS mieszkańcy Wawra rodzicom z CZD”

FO
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Andrzej Rukowicz, który po raz kolejny zwraca uwagę na koniecz-
ność ratowania willi Antoniego Fertnera „Pod kogutkiem”, na jej 
tle od strony ogrodu

Fragmenty pamiętnika Antoniego Fertnera odczytali aktorzy Teatru 
Falenica

Zbigniew Rogowski wystąpił z przedwojennymi 
piosenkami

FOT. AM

FOT. AM
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KURIER OŚWIATOWY 
| DZIEŃ OTWARTY SZKOŁY NIE TAKIEJ, JAK WSZYSTKIE

Inna filozofia nauczania
 Niedziela, 19 maja, a oba parkingi – przy Wawerskim Centrum Kultury i na 

tyłach Urzędu Dzielnicy zapełnione samochodami do ostatniego miejsca. To był 
Dzień Otwarty, podczas którego propagowano działalność i metody nauczania tzw. 
szkoły waldorfskiej, praktykowane od 100 lat. 

KURIER SZKOLNY | UROCZYSTOŚĆ W SZKOLE PODSTAWOWEJ NR 109

Z Batalionami Chłopskimi od 30 lat
 30 lat temu żyjący jeszcze wówczas gen. Franciszek Kamiński, komendant 

Batalionów Chłopskich, drugiej po AK sile partyzanckiej podczas niemieckiej 
okupacji, uczestniczył w maju 1989 r. w uroczystości nadania SP nr 109 w Zerzeniu 
imienia BCh. Na pamiątkę posadzono wtedy na terenie szkoły dąb. 
Po 30 latach zasadzono nowy.

– Bataliony Chłopskie – przypomniała dy-
rektor SP nr 109 Hanna Ratańska-Szot – stanęły 
do walki w obronie Polski, polskiej wsi. Walczyli 
o wiejskie gospodarstwa, o dobytek, o wolność, 
język polski i niepodległość. W szczytowym 
okresie liczyły ok. 170 tys. żołnierzy podziemia.

– Szkoły, jak się wydaje, są placówkami po-
dobnymi do siebie, ale tak nie jest gdyż ich cha-
rakter kształtuje patron, jakiego wybrały – mówił 
burmistrz Norbert Szczepański. – Dziś nikt na 
szczęście nie musi, tak jak chłopscy partyzanci, 
walczyć i brać zbrojnie odpowiedzialności za 

kraj – dodał.
– Czy dziś, kiedy mamy wolną, demo-

kratyczną Polskę, potrzebny jest patrio-
tyzm?– pytał przedstawiciel Rady Rodzi-
ców Wiktor Sierociński i odpowiedział: 
dzisiejszy patriotyzm to duma ze swojego 
kraju, dbanie o niego.

Gospodarze uroczystości gościli kom-
batantów: płk. Zbigniewa Zaborowskie-
go, prezesa Ogólnopolskiego Związku 
Żołnierzy Batalionów Chłopskich oraz 
płk. Zbigniewa Zielińskiego, byłego szefa 
Urzędu do spraw Kombatantów i Osób 
Represjonowanych, mieszkańca Wawra. 
Obaj podkreślali związki partyzanckie AK 
z BCh w czasie działań wojennych. Płk 
Zbigniew Zieliński ujawnił niecodzien-

ne okoliczności wstąpienia do partyzantki – co 
nastąpiło gdy miał 14 lat i odkrył porzucone 
w lesie karabiny rozbitego regularnego woj-
ska. Płk Zbigniew Zaborowski przypomniał, 
jaką siłą były Bataliony Chłopskie, walczące 
o wyzwolenie kraju spod niemieckiej okupacji, 
jakie straty ludzkie i materialne poniosła polska 
wieś i to, że okupantowi nie udało się zniszczyć 
produkcji rolnej i zwierzęcej, a tym samym zagło-
dzić miast. Związek przez niego reprezentowany 
odznaczył pracowników szkoły za utrwalanie 
pamięci o BCh. 

Święto to było też okazją do uhonorowania 
byłych pracowników szkolnymi medalami. 
Podsumowane zostały konkursy ogłoszone 
w związku z 30-leciem nadania szkole imienia 
Batalionów Chłopskich. Równie patriotyczna była 
część artystyczna w wykonaniu uczniów na tle 
scenografi i, w której dominowały leśne elementy.

am

Przed WCK słychać było stukot młotków – to 
z miedzianej blachy wyklepywano czarki, mi-
seczki. Wcześniej na scenie sali widowiskowej 
odbył się koncert, wystąpili uczniowie w sztu-
kach „Złote jabłko”, „Droga do Damaszku”, 
zaprezentował się chór i orkiestra złożone z na-
uczycieli, młodzieży i rodziców, był eurytmiczny 
pokaz grupy artystycznej z Olsztyna i wykłady 
odpowiadające na pytania o zalety pedagogiki 
waldorfskiej.

Metaloplastyka nie była jedynym zajęciem 
warsztatowym tego dnia. Dzieci, młodzież 
i dorośli rysowali węglem i kredkami wosko-
wymi, malowali, filcowali wełniane tkaniny, 
z których powstawały np. kolorowe kwiaty, 
śpiewali, tańczyli, kosztowali domowych potraw 
i wypieków. Zajęcia warsztatowe pokazywały, 

jak ważną rolę odgrywają w szkolnictwie wal-
dorfskim.

Szkoły waldorfskie są inne od powszechnie 
znanych (w Wawrze jest taka placówka, przy ul. 
Halnej 20). Nie ma w nich podręczników, a więc 
ciężkich tornistrów czy plecaków. Od pierwszej 
klasy odbywa się nauka dwóch języków obcych. 
Klasy są małe, przez co łatwiej dotrzeć do dziec-
ka, poznać jego potencjał i potrzeby. Lekcje 
rozpoczynają się od zajęć muzyczno-ruchowych. 
Szkoły waldorfskie rozbudzają ciekawość, a nie 
przekazują tylko wiedzę, uczą radzenia sobie 
w życiu, a nie tylko rozwiązywania testów, uczą 
współpracy, właściwych relacji, elastyczności, 
kreatywności, twórczego myślenia, innowacyj-
ności, które to cechy są tak cenione podczas 
rekrutacji do pracy. I o tym przekonywano tych, 

Z okazji jubileuszu szkoła uhonorowała okolicznościowymi 
medalami byłych pracowników tej placówki z przebywa-
jącym na emeryturze dyr. Stefanem Dejneką  

Gościem uroczystości oprócz kombatantów był burmistrz 
Norbert Szczepański

którzy po raz pierwszy zetknęli się z taką nieco-
dzienną praktyką nauczania.

am

Warsztaty metaloplastyczne 

Jeden z w ystępów w sali widowiskowej WCK 
w wykonaniu uczniów

FOT. AM
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 KURIER KRÓTKO
Złe parkowanie

Przy blokach położonych przy ul. Ciepielowskiej 
13 i Włókienniczej 66 są wydzielone miejsca do par-
kowania dla osób niepełnosprawnych. – Co z tego – 
poskarżył się nam Tadeusz W. – skoro są permanentnie 
zajmowane przez pojazdy kierowców, którzy nie mają 
do tego uprawnień. Dzieje się tak, chociaż przypadki 
łamania przepisów zgłaszane są Straży Miejskiej. Jedni 
ukarani odjeżdżają, ich miejsca zajmują kolejni. 

Uczniowie z seniorami
W Domu Dziennego Pobytu Caritas przy ul. Star-

czewskiej w Falenicy odbyło się spotkanie uczniów 
SP 124 z seniorami zorganizowane przez kierownik 
świetlicy panią Monikę Gaweł. Odbyło się z okazji 
rocznicy wyboru Karola Wojtyły na papieża. Scena-
riusz przygotowała nauczycielka j. polskiego Wanda 
Krakowska a wspaniały akompaniament wykonał 
Mirosław Sabadasz – nauczyciel muzyki. Uczniowie 
razem z seniorami wspólnie zaśpiewali „Barkę” i kilka 
innych pieśni. Współpraca ze SP nr 124 rozpoczęła się 
w zeszłym roku i będzie kontynuowana.

KURIER KULTURALNY 
| ZDOBYWAJĄ TYTUŁY I MEDALE W KRAJU I ZA GRANICĄ

Ich sukcesy wręcz szokują
 Miniony rok był dla tancerzy szkoły Shock Dance z Wawerskiego Centrum 

Kultury wyjątkowo udany. Zdobyli tytuły Mistrzów Świata w Puli (Chorwacja) oraz 
Wicemistrzów Świata International Dance Federation 2018 w kategoriach solo 
oraz duet, odnieśli sukcesy w Pucharze Świata w Uniejowie 2019 i Mistrzostwach 
Świata World Fitness Federation 2019 w Budapeszcie.

KURIER PORADNICZY | NIEODPŁATNA ANONIMOWA 
POMOC PRAWNIKA, PSYCHOLOGA, SPECJALISTY OD UZALEŻNIEŃ

PIK sposobem na rozwiązanie problemów
 Nie wszyscy zapewne wiedzą, że w Wawrze istnieje Punkt Informacyjno-

Konsultacyjny, wspierający mieszkańców dzielnicy znajdujących się w trudnej sytuacji 
życiowej, zmagających się z problemami i szukających pomocy w ich rozwiązywaniu. 

Oferuje anonimowe, nieodpłatne porady i konsul-
tacje prawne oraz pomoc psychologiczną w zakresie 
profi laktyki i terapii uzależnienia i współuzależnienia 
oraz przeciwdziałania przemocy domowej (zarówno 
dla doznających, jak i stosujących przemoc).

Są skierowaną szczególnie do osób:
– będących w różnych sytuacjach kryzysowych, mają-

cych poważne trudności (choroba, separacja, utrata 
pracy, rozwód, konfl ikty, niepowodzenia, bezrad-
ność, itd.);

– nadużywających alkoholu, uzależnionych o d alko-
holu i innych substancji psychoaktywnych;

– członków rodzin osób uzależnionych;
– doświadczających przemocy i stosujących przemoc.

Bezpłatnych, anonimowych porad i konsultacji 
udzielają wykwalifi kowani specjaliści:
– prawnik (w poniedziałki 10 – 14.30 i czwartki 

14 – 18.30) – porady i konsultacje dotyczące obo-
wiązujących przepisów z zakresu prawa rodzinnego 
i opiekuńczego, zabezpieczenia społecznego i ochro-
ny praw lokatorów, prawa karnego oraz w zakresie 
przeciwdziałania przemocy;

– psycholog (w środy 13 – 18) – porady w zakresie 
rozpoznawania zjawiska przemocy, inicjowania 
interwencji w przypadku wystąpienia zjawiska 

przemocy, udzielania wsparcia i informacji oraz 
pomocy w rozwiązywaniu problemów osobistych 
z poradnictwem specjalistycznym, wsparciem psy-
chologicznym;

– specjalista terapii uzależnień (we wtorki 9.30 – 12 
i piątki 14.30 – 17) – porady i konsultacje w zakresie 
profi laktyki uzależnienia i współuzależnienia oraz 
motywowanie do podjęcia leczenia.

W dzielnicy funkcjonuje również Komisja Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych, która wszczyna 
postępowanie z własnej inicjatywy, na wniosek złożony 
przez członka rodziny lub jakąkolwiek inną osobę oraz 
na wniosek złożony przez organizację lub instytucję.

Zadania Zespołu obejmują m.in.:
– prowadzenie rozmów interwencyjno-motywujących 

do podjęcia leczenia przez osoby nadużywające 
alkoholu oraz sprawców przemocy domowej;

– prowadzenie rozmów wspierająco-motywujących 
z członkami rodzin nadużywających alkoholu 
oraz rodzin dotkniętych problemem przemocy 
domowej;

– prowadzenie postępowania przygotowawczego 
w celu wystąpienia do sądu z wnioskiem o zobo-
wiązanie do leczenia odwykowego;

– prowadzenie działań wobec członków rodzin, w któ-

Następne starty, w Mistrzostwach Pol-
ski Polskiego Związku Tańca Sportowego, 
zakończyły się zdobyciem tytułów Mistrza 
Polski w kategoriach solo oraz duet. Starty 
w Pucharze Polski PZT Sport 2018, także 
zakończone sukcesami indywidualnymi 
oraz dwójkami, napawał optymizmem 
przed sezonem 2019.

 Pierwsze starty w tym roku to elimina-
cje MP PZT Sport 2019. To pięć zawodów, 
w których tancerze zdobywają punkty da-
jące prawo startu w MP, rozgrywanych 
pod koniec roku. Odnieśliśmy sukcesy 
w Hip Hopie, Disco, Freestylu, Street Dan-
ce, Dance Show, Jazzie, Fantazy i innych 
konkurencjach tanecznych. Na ich podsta-

wie podjęliśmy decyzję o starcie w Pucharze Świata 
w Uniejowie w marcu br. Te zawody zapamiętamy na 
długo, gdyż tancerze Shock Dance zdobyli tam grad 
medali w większości konkurencji tanecznych. Było ich 
37, w tym 12 złotych, 19 srebrnych i 6 brązowych, co 
świadczy o ogromnych możliwościach całego zespołu. 
Otrzymaliśmy propozycję startu w maju w Mistrzostwa 
Świata w Budapeszcie. Starannie wybrani tancerze 
przygotowywali się do tej imprezy przez dwa miesiące. 
Wysiłek nie poszedł na marne, przywieźli tytuł Mistrza 
Świata i zajęli cztery 3 miejsca. Nowe wyzwania, 
praca, determinacja, dobra atmosfera w całym zespole 
pokazują, dokąd można dotrzeć, ile można osiągnąć, 
jeśli się pracuje oraz kocha co robi i jeżeli tylko ma 
się ku temu możliwości. 

Pięć lat temu dyrektor WCK Barbarze Karniew-
skiej obiecaliśmy sukcesy ogólnopolskie, a z czasem 
i światowe, z zaznaczeniem, że na pierwsze efekty 
musimy poczekać dwa, trzy lata. I dotrzymaliśmy sło-
wa. Trudno zliczyć, ile wywalczyliśmy na parkietach 
tytułów mistrzowskich krajowych oraz zagranicznych 
we wszystkich kategoriach i wymienić wszystkich 
zawodników w klubie, którzy pracowali na te sukcesy.

Zainteresowanych zapraszamy do odwiedzenia 
Shock Dance i Wawerskiego Centrum Kultury przy 
Żegańskiej 1a, facebooka Klub Tańca Sportowego 
Shock Dance, facebooka Taneczny Wawer. Można 
tam znaleźć i wyniki, i aktualne wydarzenia klubowe. 

Bartosz Jakubowski, Robert JakubowskiFOT. SHOCK DANCETancerze szkoły Shock Dance z trofeami, jakie zdobyli

rych dochodzi do przemocy, a także wobec spraw-
ców przemocy;

– występowanie do sądu i prokuratury w sprawach 
dotyczących przemocy domowej.

KONTAKTY
• Punkt Informacyjno-Konsultacyjny

ul. Włókiennicza 54, tel. 22 443 70 78.
• Komisja Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych, tel. 22 443 70 77.


